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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 28 de maig 
de 2020. Comença la sessió a les 10 hores i 5 minuts. 
Presideix el president de les Corts Valencianes, senyor 
Enric Morera i Català. Sessió plenària número 18. 
Tercera i darrera reunió.

El senyor president de les Corts Valencianes:

No puc dir: moltes gràcies, mitjans gràfics; però si que vaig a 
dir: moltes gràcies, Inma, que està cobrint, quant a imatges, 
i també s’està televisant este ple per À Punt, que oferix el 
senyal a totes les televisions públiques o privades que ho 
demanen .

Senyories, anem a continuar amb el nostre ple .

I vull comunicar a les seues senyories que, al finalitzar les 
preguntes..., al finalitzar la sessió de control al president, 
votarem . Després d’este punt 8, procedirem a la votació dels 
set primers punts de l’ordre del dia .

Compareixença del president del Consell, senyor Ximo Puig i 
Ferrer, per a respondre les preguntes d’interès general per a la 
Comunitat Valenciana, formulades pels grups parlamentaris

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, donem inici al punt 8 de l’ordre del dia, que és 
compareixença del president del Consell per a respondre les 
preguntes d’interés general per a la Comunitat Valenciana, 
formulades pels grups parlamentaris .

Coneixen vostés perfectament el reglament i el mecanisme, 
articulat en el punt 173 del nostre reglament .

I, sense més dilació, li donem la paraula a la il·lustre síndica 
del Grup Parlamentari Popular perquè formalitze la pregunta 
al president del Consell .

La senyora Bonig Trigueros:

Bon dia .

Gràcies, president .

Molt honorable president .

Vicepresidenta .

Membres del Consell .

Quiero comenzar esta intervención recordando a los 
fallecidos y a sus familiares, a quienes desde hoy, desde aquí, 
les digo que el PP será su voz, sus ojos y sus manos, frente 
a la estrategia del silencio del Botànic . A ellos y a todos los 

que han estado y están en primera línea, justicia, memoria y 
dignidad .

Estos días, el señor Mata nos ha dado una lección de 
escuela de Chicago y de liberalismo . (Veus) Mire, decía el 
señor Sartori que la única y verdadera democracia es la 
liberal; sin liberalismo, la democracia está muerta. Y fue el 
liberalismo político del siglo XVIII el que determinó y marcó 
los límites del poder ejecutivo, dando nacimiento al estado 
de derecho . No hay democracia viva ni estado de derecho 
sin independencia judicial y aquellos que quieren atacarla 
someten al poder judicial a la sumisión del poder ejecutivo . 
Eso es lo que ha hecho Marlaska . Por eso, hoy pido Marlaska 
dimisión . (Aplaudiments)

Miren, apoyo a jueces, fiscales, a su independencia, y a las 
fuerzas y cuerpos de seguridad del estado, especialmente 
a la Guardia Civil, tanto cuando los informes de la 
UCO incriminaban al PP como ahora que incriminan, 
presuntamente, a cargos del Partido Socialista .

Mire, nos desayunábamos estos días con esta propaganda 
en todos los medios: «Salimos más fuertes», del Gobierno de 
España. Y, mire, señor Puig, no salimos más fuertes; salimos 
más pobres y salimos menos españoles y valencianos . Espero 
que algún día se pueda decir cuántos muertos reales hay 
por la COVID . Y, si no fuera tan grave, la verdad es que es de 
chiste .

Mire, la Generalitat Valenciana nos ha anunciado, porque 
en propaganda son ustedes unos hachas, han lanzado un 
vídeo de homenaje a los fallecidos y a los contagiados por 
la COVID . Una gran iniciativa, se la alabo, de verdad, señor 
Puig . Pero yo lo pregunto, ¿dónde estaban su gobierno y 
usted cuando el 31 de enero, el 27 de febrero, el 5 de marzo, 
el CSIF le envió una carta a la consellera de sanidad pidiéndole 
explicaciones, protocolos de seguridad, que comprase 
material de protección y alertándole de la gravedad de la 
COVID? ¿Dónde estaban? Por eso, tienen una querella .

Señor presidente, ¿dónde estaban usted y su gobierno 
cuando el Sindicato Médico reclamaba material de 
protección para el personal sanitario y para el personal 
de las residencias y les llegó tarde y mal y defectuoso? Sí, 
señor Puig, porque se ha repartido material defectuoso de 
protección a los hospitales, a las UCI, en los quirófanos, en las 
ambulancias y en las residencias de mayores .

¿Dónde estaban usted y su gobierno cuando el Consejo de 
Enfermería de la Comunidad Valenciana denunciaba la falta 
de material?

¿Dónde estaban cuando el área de salud de La Plana y el de 
La Vila estaban colapsados? Yo se lo advertí y ustedes no 
hicieron nada, no tomaron medidas sanitarias .

Y, la última, la legendaria furia del Partido Socialista del 
PSPV, que se acabó una noche, se mostró cuando no pasamos 
de fase . Ustedes nos dijeron que teníamos matrícula de 
honor . Hoy sabemos que, una vez más, mintieron, estábamos 
suspendidos. Mire, todas las razones: no había suficientes 
test, no se hicieron, a muchos contagiados y sintomáticos 
no se les hizo el test . Pero, lo peor, ustedes reconocían que, 
pudiendo haber hecho las PCR, no las hicieron porque no era 
un criterio determinante para pasar de fase . Señor Puig, eso, 
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en el ámbito del Derecho Penal tiene una calificación jurídica 
–yo no lo haré, lo dejaré a los tribunales, que lo harán–, pero, 
desde el punto de vista ético y moral, eso es, señor Puig, 
indecente, eso es indigno .

Llegaron tarde a la planificación del virus, a la protección de 
los sanitarios . Por eso, le pido cómo va a afrontar usted, su 
gobierno, la crisis económica y social .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

 
 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà el president del Consell, al qual donem la paraula 
per a respondre . Un segon .

Té la paraula el president del Consell per a respondre a la 
pregunta .

Un . . . President .

El senyor president del Consell:

Perdó? (Veus)

¡Ah!, vale, vale . Muy bien . Muchas gracias . (Veus)

 
 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

El senyor president del Consell:

Muchas gracias . Muchas gracias .

Moltes gràcies .

Molt bon dia .

Molt excel·lent president .

Senyora Bonig .

Senyories .

Hui és un dia de dol, el dol més llarg de la història 
democràtica d’Espanya, un dol incomparable que ens 
agermana a totes i a tots en el dolor . Un sentiment de 
pèrdua col·lectiva per l’elevat número de víctimes que ha 
ocasionat la pandèmia: 1 .418 valencians i valencianes, 
27 .100 espanyols, 350 .000 persones de tot el món . Per totes 
elles i per ells i pel dolor de les seues famílies, vull mostrar el 
condol de la Generalitat en nom de valencianes i valencians . 
Descansen en pau .

També voldria manifestar la voluntat decidida d’acord en el 
conjunt de les Corts, com ja els vaig expressar als portaveus, 
per tal de consensuar els actes de memòria i homenatge que 
la Comunitat Valenciana ha de fer per a honorar la memòria 
de les víctimes .

Senyories, hem estat units en el dolor i els torne a donar les 
gràcies per la seua actitud responsable que la ciutadania 
valenciana ha valorat . Ara, al meu parer, hem d’estar també 
units en la memòria d’eixe dolor . Si ho hem pogut fer en el 
pitjor moment, estem capacitats per acomiadar junts les 
víctimes, d’una manera sentida i estimada . Mai sobra ningú 
i, en este cas, menys encara . Per això, els propose, ja, des 
d’ara, buscar eixe acord simbòlic per donar un adéu públic, 
fratern i sense divisions als qui mai se n’aniran de la nostra 
memòria .

Moltes gràcies .

En relació a la seua pregunta, senyora Bonig, i fent 
referència a Adam Smith i al liberalisme, sempre, des 
de l’inici, aquella part tan nuclear de què ha estat la 
democràcia, ha vinculat dos valors fonamentals: no hi ha 
llibertat sense igualtat . I, en eixe sentit, aquells . . ., tornar als 
orígens és molt positiu per a saber com hem d’afrontar esta 
eixida de la crisi . L’hem d’afrontar junts, l’hem d’afrontar 
des de la solidaritat i l’hem de donar des d’eixe creixement 
econòmic que pot donar i ha de donar la iniciativa privada i 
hem de treballar perquè ningú es quede al marge .

Les valencianes i els valencians estem patint la major crisi 
que hem viscut en les nostres vides, molt superior a la 
rescissió de 2008, i la Generalitat ha donat i està donant una 
resposta proporcional a eixa magnitud . Estem actuant, com 
sap, en totes les vessant . En primer lloc, reforçant l’estat del 
benestar valencià: la sanitat, la protecció social, l’educació, 
com blindatge també a futures pandèmies, futures crisis, 
futures incerteses . En segon lloc, impulsant un gran acord 
valencià per a la reconstrucció econòmica, social i cívica, 
sumant totes les mirades, fent possible que tots i totes 
participem en este procés de reconstrucció .

Senyora Bonig, vosté ha demostrat en esta crisi que és capaç 
d’una mirada diferent, de sumar, d’aportar, de ser útil als 
valencians . M’agradaria que continuara així perquè crec que 
això és el que necessiten els valencians i les valencianes . 
La confrontació ni salva vides ni salva llocs de treball . La 
crispació no és la solució . Vosté decidirà si està en la crispació 
o està en la solució .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, president .

Contestarà la síndica del Grup Parlamentari Popular a la 
resposta del president del Consell . I, a tal efecte, li done l’ús 
de la paraula perquè acabe de concretar la seua pregunta de 
control .

Quan vosté vullga, senyora Bonig .
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La senyora Bonig Trigueros:

Señor presidente, usted acaba de demostrar que no tiene un 
plan .

Yo tengo un plan, el PP tiene plan, se lo dijimos desde el 
12 de marzo, le dijimos que no está solo, pero la lealtad es 
bidireccional .

Estaremos siempre con los más de cuarenta mil valencianos 
en ERTE a los que usted ha defraudado . Dijo que cobrarían y 
siguen sin cobrar, dos meses y medio, mientras usted se gasta 
16 .000 euros en el catering del palau .

Usted prometió ayudas de 1 .500 euros a los autónomos, 
que se agotaron en dos horas y que han dejado al 90 % de 
autónomos fuera . Estaremos al lado de esos autónomos .

Estaremos al lado de los 730 proyectos de empresas del 
sector productivo valenciano a los que usted y solo usted les 
ha quitado 32 millones de euros .

Mire, señor presidente, estaremos al lado de los más de 
ochocientos mil valencianos parados o en ERTE que no 
cobran, que ven su futuro con angustia, mientras usted y los 
330 intocables del Consell no han hecho ni un solo gesto de 
reducción del salario, de reestructuración o de donación . 
¿Para cuándo, señor Puig?

Estaremos con la gente que está en las colas del hambre, 
estaremos con la gente en ERTE, mientras usted alimenta 
una televisión pública que ha aumentado en un 17 % sus 
gastos, sus deudas…, en un 35 %, 17 millones de euros; en 
una agencia de la innovación para contrapoder de los señores 
de Compromís que se gasta 27 millones de euros, mientras 
más de ochocientos mil valencianos no pueden comer ni 
cobrar .

Señor Puig, nosotros defendemos la sanidad pública . Usted 
dice…

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyoria .

 
La senyora Bonig Trigueros:

…que la defiende, pero paga a licenciados en Medicina 
1 .121 euros, les rebaja a los empleados públicos de La 
Ribera un 25 % . . .

 
 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyora Bonig .

 
 
La senyora Bonig Trigueros:

…por estar contagiados, (veus) despide a 80 sanitarios del 
hospital provincial, señor…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

La senyora Bonig Trigueros:

…Puig y, además, los trabajadores de las concesiones 
sanitarias se irán a la calle…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

La senyora Bonig Trigueros:

…porque usted no los protegió .

Señor Puig, al lado de todos esos estaremos . Al lado de los 
330 intocables y del despilfarro, no estaremos . El PP tiene 
plan .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Per a . . . Sí, passarem a concretar la resposta pel president 
del Consell a l’última pregunta de la síndica del Grup 
Parlamentari Popular .

President, quan vosté vullga, té la paraula .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

Moltes gràcies, senyora Bonig .

Nosaltres no només tenim un pla, sinó que estem executant 
eixe pla . Eixe pla ha fet possible, entre altres coses, que la 
Comunitat Valenciana siga la comunitat que més ha crescut 
en l’augment de la despesa sociosanitària en els darrers 
quatre anys . Eixe pla ha fet possible que davant d’esta 
pandèmia tinguérem més fortalesa malgrat les enormes 
dificultats. Però és que hi ha una diferència molt clara, 
nosaltres hem pujat el 20 % i el seu govern de referència que 
és la Comunitat de Madrid resulta que ha baixat per baix de 
la mitjana un 1,5 % .

Per tant, això és el que estem fent i el que anem a continuar 
fent: reforçant l’estat del benestar i treballant . Però si vosté 
té un pla, expose’l i nosaltres estem totalment disposats a 
escoltar . I totes aquelles mesures positives estem disposats 
a posar-les en marxa conjuntament . Sense fer-nos trampes 
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al solitari, perquè no es pot dir per una banda que anem 
a acabar amb tots els impostos i al mateix temps anem a 
augmentar la despesa d’una manera terrible, perquè és que 
això no va aixina .

I no pot quedar-se en mesures de caràcter demagògic que 
no tenen cap sentit . Si volen, parlem seriosament . Nosaltres 
el que hem fet es posar a la seua disposició un treball fet per 
l’IVIE per tal de que tinguem almenys un full de ruta en què 
puguem compartir les distintes idees i treballar . I això és 
el que volem, treballar des de l’àmbit polític, des de l’àmbit 
parlamentari, des de l’àmbit social, a través del diàleg social .

I també li anuncie que, esta setmana que ve, convocarem als 
presidents de les diputacions, als ajuntaments, per tal de que 
eixe pilar institucional també siga fonamental en l’eixida a la 
crisi . Eixa és la qüestió .

Mire, nosaltres en tot moment hem estat posant tot el nostre 
esforç per ajudar a aquells que han donat la cara per tots, 
que són els professionals sanitaris . No l’han donat per un 
partit ni per un altre, l’han donat pel servei públic de la salut . 
I ho han fet d’una manera extraordinària, com ho han fet 
en les residències . I nosaltres estem orgullosos d’eixa gent, 
sincerament, molt orgullosos d’esta gent . I m’agradaria, de 
veritat –el que li he dit al començament– que crec que no és 
l’espai de la confrontació el que li va a solucionar la vida als 
valencians i a les valencianes .

Mire, nosaltres hem sigut la comunitat autònoma que 
en la resposta econòmica hem anat més enllà, 57 milions 
d’euros per a autònoms . Que s’estan cobrant a partir de 
hui, entre altres coses perquè hi ha hagut uns problemes 
–que nosaltres reconeixem també– de falta de capacitat 
en molts moments des del punt de vista de la Generalitat 
administrativa . Però cobraran 57 milions d’euros, més que 
cap comunitat autònoma, els autònoms .

I, per una altra banda, els ERTE . També nosaltres hem donat 
una ajuda que no s’ha donat en altres comunitats autònomes, 
ni en Andalusia ni en Madrid, que té a vore també en ajudar 
d’una manera senzilla –com podem nosaltres– a tots els 
treballadors . Li vaig a dir, en estos moments 400 .000 
treballadors i treballadores han cobrat ja els ERTE, falten al 
voltant de 25 .000 persones, segons ens diu el Sepe, però en 
qualsevol cas cobraran .

Perquè el que s’ha fet ara en esta crisi no té res a vore en 
el que va passar en la crisi anterior en moltes qüestions 
fonamentals com es mantindre la capacitat, les rendes, dels 
treballadors i les treballadores .

Moltes gràcies, president . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, president .

El senyor Zaplana, demana vosté la paraula? Farà la pregunta 
de control el senyor Zaplana .

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Zaplana López:

Sí . Frases que le hacen a usted poco creíble, presidente: «El 
sistema sanitario está totalmente preparado para cualquier 
eventualidad que tenga que ver con el coronavirus . No 
hay ningún riesgo para la salud pública . El virus del miedo 
se propaga más rápido que el coronavirus . Esto es un 
constipado un poquito más fuerte . Del coronavirus no muere 
nadie, de la gripe llevamos 42 . No tenemos que saberlo, no 
nos gusta el fútbol . El plazo son 15 días . No hacíamos PCR 
porque no sabíamos que había que hacerlo . El ministerio nos 
ha dado matrícula de honor .»

Matrícula de honor en mentir . Matrícula de honor por 
intentar censurar a los profesionales, por abandonar a 
personas en sus casas o en las residencias dejando que 
murieran solas . Matrícula de honor por no dar los medios 
de protección a los profesionales poniendo en peligro sus 
vidas y las de sus familias o por decir que los contagios de los 
sanitarios eran por irse de viaje o salir por ahí .

El 17 de marzo usted dijo: «Hay que ser serios . Las 
competencias sanitarias las tienen las comunidades 
autónomas y nosotros tenemos que asumir nuestra 
responsabilidad» . Presidente –sabe que le hago un favor 
haciendo esta pregunta–, ¿para cuándo y quién va a asumir la 
responsabilidades políticas de todo esto? (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà la consellera de sanitat universal . Senyora 
Barceló, té vosté la paraula .

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Mire, señoría, durante todos estos meses hemos centrado 
todo nuestro esfuerzo en defendernos del virus y en atacar 
al virus, que se ha llevado por delante muchas vidas . Nos 
han robado muchas vidas de las que no nos hemos podido 
despedir, pero también ha sufrido muchísima gente que ha 
padecido la enfermedad .

Y nos hemos defendido con todo . Nos hemos defendido 
desplegando todos los recursos de salud pública para 
que pudiera contener y que no se propagara el virus . Nos 
hemos defendido desplegando todo el sistema sanitario, en 
colaboración también con la sanidad privada, contando con la 
fortaleza de nuestros sanitarios . Nos hemos atrincherado en 
las residencias para impedir que el virus entrara .

Y, algo muy importante también, nos hemos defendido 
incrementando el número de recursos humanos, más de 
cuatro mil contratos que se han formalizado, creando 
infraestructuras para estar preparados . Nos hemos 
defendido creando puestos y apoyando a nuestros 
centros de investigación y, también, a los laboratorios de 
microbiología de todos los centros hospitalarios para que 
pudieran hacer más PCR . Nos hemos defendido con uñas y 
carne .
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Nos hemos defendido también junto con la sociedad que 
ha sido corresponsable, responsable hasta el final, lo está 
siendo . Y nos hemos defendido porque, además, hemos 
tenido a gente que era invisible y que hemos descubierto 
durante esta pandemia: al vecino, al transportista que nos ha 
abierto los canales para que pudiera llegar el material a todos 
nuestros médicos .

Y porque hemos logrado entre todos, y lo lograremos, 
superar esta pandemia . Ahí hemos estado, ahí, 
defendiéndonos contra el virus . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyora consellera .

Per a . . . Senyora Bastidas, sí . Si demana vosté . . ., si és tan 
amable . Sí .

La senyora Bastidas Bono:

Sí .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Té vosté la paraula .

La senyora Bastidas Bono:

Moltes gràcies .

Señor Puig, esto no es ficción, desgraciadamente son hechos 
reales . Un informe de la conselleria de sanidad reconoce 
que el 57 % de las personas residentes en geriátricos que 
murieron por la COVID-19 no fueron llevados a ningún 
hospital . Así a 6 de cada 10 de esos hombres y mujeres no 
se les concedió una última oportunidad de intentar salvar su 
vida con una atención hospitalaria .

Mientras eso sucedía, ASCE afirmaba que la disponibilidad 
de camas de hospitalización y UCI al servicio de nuestra 
conselleria era del 85 % . «Se quedaban en la residencia, lo 
sedaban y morían . Esa es la verdad . Había instrucciones» . 
Este es el testimonio del portavoz del patronato de una de 
nuestras residencias .

Señor presidente, ¿puede afirmar a esta cámara, a sus 
familias, a usted mismo, que a estos ancianos no les falló su 
gobierno? ¿Dónde está exactamente el límite a partir del 
cual hay que asumir responsabilidades políticas ante una 
tragedia? ¿A partir de qué edad una persona de nuestra 
comunitat deja de tener derecho a que su sistema de salud 
luche por mantenerle con vida?

Muchas gracias . (Se sent una veu que diu: «Muy bien») 
(Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable consellera de sanitat . Quan vosté 
vullga .

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Gracias, señoría .

No le voy a contestar yo, le va a contestar el patronato de 
Torrent que me remitió la siguiente carta cuyos párrafos voy 
a leerle:

«Siempre he procurado destacar a los medios de 
comunicación el agradecimiento de la Fundación Santa Elena 
de Torrent, de su personal y de sus Juntas de Patronos, por 
el trato que las autoridades dependientes de la conselleria de 
sanitat han dispensado a nuestra residencia .

»A partir de la medicalización decidida el 16 de marzo, esa 
medida se ha prolongado hasta la fecha, ha sido esencial para 
que todos los residentes recibieran el tratamiento sanitario 
que necesitaban y para que la gran mayoría haya podido 
superar el contagio

»Ustedes –sigue diciendo– las restantes autoridades 
sanitarias, el personal sanitario público, el personal sanitario 
y asistencial de nuestra residencia y nuestra Junta de 
Patronos lamentamos muchísimo el fallecimiento de quienes 
no han podido curarse . Pero nos queda la tranquilidad de 
que han tenido a su disposición todos los medios sanitarios 
disponibles y de que esos medios se han aplicado a todos los 
residentes contagiados atendiendo a las patologías de cada 
caso concreto .

»Nos consta que las propuestas, en algún caso, de residentes 
de no enviar a hospital y de que quedaran en la residencia 
recibiendo cuidados paliativos fueron formuladas en cada 
caso por las médicas asignadas a la residencia y por las 
facultativos del SAMU y de la Unidad de Hospitalización 
Domiciliaria, atendiendo a criterios estrictamente técnico 
sanitarios que se documentaron por escrito . Y que, después, 
esas propuestas se sometieron a la consideración de los 
familiares de los residentes . Fueron decisiones difíciles que 
nos dolieron a todos pero se adoptaron siguiendo estrictos 
criterios profesionales técnicos o sanitarios .»

Usted debe entender que nunca, jamás, la conselleria de 
sanitat emitió ninguna orden . Porque hay algo fundamental: 
es que la conselleria de sanitat confía en todos sus 
profesionales .

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Y ahí lo dejo . (Aplaudiments)


